

Business Debate on TV	
Thursday:	19:15 new 22:30
Saturday:	8:15 15:15 18:15
Tuesday:	10:15 21:00 <small>night repeat</small>



“ဒီဗီဘီ စီးပွားရေးဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

ဒီတပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
 “ကွမ်းယဉ်ကျေးမှုကို တိုက်ဖျက်နိုင်ပါ့မလား?”
 ဖြစ်ပါတယ်။

အမှတ် - ၄၅၄၊ ဂုလွာ၊
ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပေးလိုတာ၊ မေးမြန်းလိုတာရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် **+၉၅၉၄၅၉၈၆၅၉၄၀** နဲ့ debate@dvb.no
 ကိုဆက်သွယ်မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ကွမ်းယဉ်ကျေးမှုကို တိုက်ဖျက်နိုင်ပါ့မလား (ယမင်းမြတ်အေး)

ဒေသတွင်းက ကွမ်းစားသုံးတဲ့နိုင်ငံတွေထဲမှာ မြန်မာနိုင်ငံဟာ ထိပ်ဆုံးမှာ ရှိနေတဲ့အကြောင်း ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနက ထုတ်ပြန်ထားတာရှိပါတယ်။ မြန်မာပြည်သူ ခုနစ်သန်းကျော်ဟာနေ့စဉ်ဆေး ရွက်ကြီးထွက်ပစ္စည်း မျိုးစုံပါတဲ့ ကွမ်းယာတွေကို သုံးစွဲနေကြပြီး ဆေးရွက်ကြီးကြောင့် နှစ်စဉ်သေဆုံး သူမြောက်သောင်းကျော် ရှိနေတယ်လို့ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကပြော ထားတာ လည်းရှိပါတယ်။ ကွမ်းစားသုံးမှုတွေဟာ ကင်ဆာရောဂါကို ဖြစ်စေတဲ့အတွက် စားသုံးသူတွေ ဘေးဖြစ်စေသလို နိုင်ငံတော်မှာလည်း စရိတ်ထောင်း စေတဲ့အတွက် “နောင်တမရအောင် ကွမ်းယာကို ရှောင်” ဆိုတဲ့ ဆောင်ပုဒ်တွေနဲ့ ပညာပေးစည်းရုံးမှုတွေကို အစိုးရက လုပ်ဆောင်နေပါတယ်။

အလားတူပဲ ၂၀၁၆ ခုနှစ် မေလ အင်အယ်လ်ဒီ အစိုးရသစ်တက်လာချိန်ကစပြီး ရုံးတွေ၊ ဆေးရုံတွေနဲ့ ကျောင်းတွေအပြင် အများပြည်သူ စုဝေးရာနေရာတွေမှာ ကွမ်းမစားကြဖို့လည်း ဌာနဆိုင် ရာတွေမှာ အသိပညာပေးမှုတွေ၊ ကန့်သတ်မှုတွေ လုပ်ဆောင်နေပါတယ်။ အလားတူ ကွမ်းယာရောင်း ချမှုကိုပါ ကန့်သတ်ပိတ်ပင်ဖို့ သတင်းထွက်ခဲ့ပေမယ့် အခုချိန်အထိတော့ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ခြင်း မရှိသေးပါဘူး။

ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်အရ ၂၀၁၂ ခုနှစ် မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ကွမ်းစားသုံးမှုဟာ ၅၁ ဒဿမ ၄ % နဲ့ အများဆုံးဖြစ် နေချိန်မှာ အိန္ဒိယနိုင်ငံရဲ့ စားသုံးမှုက ၃၂ ရာခိုင်နှုန်း၊ နီပေါက ၃၁ %၊ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်က ၂၆ %၊ သီရိလင်္ကာက ၂၄ % နဲ့ ထိုင်းနိုင်ငံကတော့ ၁ ဒဿမ ၃ % အသီးသီးရှိ ခဲ့တယ်လို့သိရပါတယ်။ ဒါကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံဟာ ကွမ်းစားသုံးမှု အမြင့်ဆုံးနိုင်ငံလို့ပြောလို့ရပါတယ်။

ဒီလိုအနေအထားမှာ အစိုးရရဲ့ ဒီလုပ်ဆောင်မှုက ရည်ရွယ်ချက်ကောင်းပေမယ့် ကွမ်းနဲ့အ သက်မွေးကြောင်း လုပ်နေရတဲ့ ပြည်သူတွေရဲ့ စီးပွားရေးကို ထိခိုက်နိုင်ခြေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ကွမ်းကို ဓလေ့ထုံးစံ တစ်ခုလို စားရာကနေ ကွမ်းစွဲသူတွေရှိလာပြီး ကွမ်းနဲ့ ဆက်စပ်တဲ့ ပစ္စည်းတွေရဲ့ စီးပွားရေး ဈေးကွက်ကလည်း အခိုင်အမာရှိနေပါပြီ။ ဒီလို ပိတ်ပင်မှုတွေက သူတို့စီးပွားရေးကို ထိခိုက်လာမလား ဆိုတာလည်း ထည့်သွင်း စဉ်းစား စရာဖြစ်နေပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာ မတ္တရာ၊ ကျောက်ဆည်၊ စစ်ကိုင်း၊ ရွှေဘို၊ မြင်းမူ၊ အရာတော်၊ မုံရွာ၊ ရေဦး၊ တန့်ဆည်၊ ပခုက္ကူ၊ ပန်းတနော်၊ ကျိုက်ထို အစရှိတဲ့ ဒေသတွေဟာ ကွမ်းကို အများအပြားထုတ်လုပ်တဲ့ ဒေသတွေဖြစ်ပါတယ်။ တောင်ငူကတော့ ကွမ်းသီးနဲ့နာမည်ကြီးပါတယ်။ အလားတူပဲနေ့စဉ်ကွမ်းပိဿာ ချိန်ပေါင်း သိန်းနဲ့ချီပြီး ဈေးကွက်ထဲမှာ ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားနေကြတာကို ကြည့်ရင် မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ကွမ်းစားသုံးမှုကို ခန့်မှန်းကြည့် လို့ရနိုင်ပါတယ်။ ခန့်မှန်းခြေ အရဆိုရင် မြန်မာနိုင်ငံမှာ ကွမ်းစားသုံးသူ သန်းနဲ့ ချီပြီးရှိနိုင်ပါတယ်။

ကွမ်းကြောင့်ရတဲ့ဆိုးကျိုးတွေ

ဒီနေရာမှာ ကွမ်းယာကိုစားတဲ့အခါ ရှေးတုန်းကလိုကွမ်း၊ ကွမ်းသီးနဲ့ ထုံးလောက် မဟုတ်တော့ ဘဲ အိန္ဒိယကလာတဲ့ ဆစ်ကနယ်လို့ ခေါ်တဲ့ဆေး၊ ဟန်ဒရက်လို့ ခေါ်တဲ့ဆေး၊ ၉၂ ဆေးစတဲ့ ဆေးတွေ ရောနှောစားတာ ရှိသလို ဗမာဆေးရွက်ကြီးနဲ့ စားတာတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ကွမ်းစားသုံးသူတွေက တော့ ကွမ်းရွက်၊ ကွမ်းသီး နဲ့ ထုံးသုံးမျိုးပေါင်းပြီး စားရင်တောင်မှ လူကိုတက်ကြွ လန်းဆန်း စေတဲ့ ဓါတ် သဘောမျိုး ဖြစ်စေတယ်လို့ဆိုပါတယ်။ သုသေသန သမားတွေရဲ့ တွေ့ရှိချက်အရဆိုရင်တော့ ကွမ်းသီး မှာ ဆေးလိပ်လို စွဲလမ်းစေတဲ့ ဓါတ်တစ်ခုပါဝင်တယ်လို့ဆိုပါတယ်။ ဒီဓါတ်က ဦးနှောက်၊ နှလုံး၊ အဆုတ်၊ ပန်ကရိယတို့ကို နှိုးဆွမှုလုပ်တာမျိုးတွေအပြင်၊ ဆိုးကျိုးအနေနဲ့ကတော့ ကွမ်းသီး နဲ့ ထုံးဓါတ်ပြုပြီးထွက် လာတဲ့ အောက်စီဒင့်(ထ်)တွေက ပါးစပ်ကင်ဆာဖြစ်စေတဲ့ အကြောင်း၊ ကွမ်းယာ ထဲမှာပါတဲ့ထုံးကလည်း မလိုလား အပ်ဘဲဆဲလ်တွေကို ပွားစေတဲ့အတွက် ကင်ဆာဖြစ်နိုင်ခြေ ပိုများတဲ့အကြောင်း သုံးသပ်ထား ပါတယ်။

ထူးခြားချက်က ကွမ်းသီး၊ ကွမ်းရွက် နဲ့ ထုံးသုံးမျိုးတည်းသာ စားသုံးတဲ့ လူတွေမှာလည်း ပါးစပ်ကင် ဆာဖြစ်နိုင် ခြေရှိသလို ဗမာဆေး၊ ဆစ်ကနယ်၊ ၉၂၊ ၁၀၀ စတဲ့ ဆေးမျိုးစုံတွေ ထည့်ပြီး စားသုံး လိုက်တယ်ဆိုရင်တော့ ပါးစပ်ကင်ဆာဖြစ်နိုင်တဲ့ အခွင့်အလမ်းပိုများတယ်ဆိုတဲ့ အချက်ပါ။ အားလုံး ထက်ပိုဆိုးတာက ကွမ်းယာထဲမှာ စီးကရက်(ဆေးလိပ်) ထဲမှာ ထည့်တဲ့ ဆေးတွေကို အနံ့အရသာ ပြောင်းပြီးထည့်သွင်းထားတဲ့ စားသောက်မှု ပုံစံလို့ပြော ရမှာပါ။ ကွမ်းယာတစ်ယာမှာ အဲဒီလို ဆေးတွေ ကို စီးကရက်တစ်လိပ်စာ (ဒါမှမဟုတ်) တစ်ဝက် လောက် ထည့်သွင်းပြီး စားသုံးတယ်ဆိုရင် တစ်နေ့ကို ကွမ်းယာအခု ၂၀ လောက် စားသောက်သူဆိုရင် စီးကရက်တစ်ဗူး နေ့စဉ် သောက်နေတာနဲ့ အတူတူ ဖြစ်သွားတတ်ပါတယ်။

ဆေးလိပ်ရဲ့ ဆိုးကျိုးလို့ပဲ ကွမ်းယာထဲ ဆေးထည့်စားတဲ့သူတွေရဲ့ ဆိုးကျိုးတွေကတော့ ပုံမှန် လူတွေထက် ၂၂ ဆပိုပြီးကင်ဆာဖြစ်နိုင်ခြေပိုများသလို အသက် ၃၀ ကနေ အသက် ၅၀ အတွင်းနှလုံး ရောဂါနဲ့ အသက်ဆုံးရှုံးဖို့ ပိုများတဲ့အကြောင်း၊ ဒါအပြင်လေဖြတ်၊ သွေးတိုးစတဲ့ ရောဂါတွေဖြစ်ဖို့၊ သာမန် လူ ထက်နှစ်ဆခန့် ပိုများပြီး အသက်ရှုလမ်းကြောင်းနဲ့ လည်ချောင်းကင်ဆာ ဖြစ်ပွားနိုင်တဲ့အကြောင်း၊ အလားတူပဲ ကျောက်ကပ်ကိုလည်း ပျက်စီးစေတယ်လို့ လေ့လာတွေ့ရှိရတဲ့အကြောင်း တင်ပြလိုက် ရပါတယ်။